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(Kort bemærkning). 
Skatteministeren (Kristian Jensen): 
Andelen af børn på 11 år med et dagligt læske- 
drikforbrug er i Danmark 7 pct., det vil sige, at 7 
pct. af de danske børn på 11 år drikker læske- 
drikke dagligt. I Sverige drikker 9 pct. og i Tysk- 
land 27 pet. af børnene på 11 år læskedrikke 
hver dag, og hverken i Sverige eller Tyskland er 
der nogen læskedrikafgift. Det tilsvarende møn- 
ster gælder for de 15-årige, tallene er blot ander- 
ledes, men det er klart, at der ikke er nogen sam- 
menhæng mellem afgift og forbrug til stede -  i 
hvert fald ikke i international, i WHO-sammen- 
hæng, skal jeg lige præcisere. 

Hermed sluttede forhandlingen, og lovforslaget 
overgik derefter til anden behandling. 

Afstemning 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Skatteud- 
valget. Hvis ingen gør indsigelse, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
6) Første behandling af lovforslag nr. L 84: 
Forslag til lov om ændring af skatteforvalt- 
ningsloven. (Syn og skøn under skatteanke- 
nævnsbehandling m.v.). 
Af skatteministeren (Kristian Jensen). 
(Fremsat 15/11 2006). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Torsten Schack Pedersen (V): 
I Venstre er vores udgangspunkt, at personer og 
virksomheder skal betale den korrekte skat, 
hverken mere eller mindre, og det er jo et rigtig 
godt princip. Enhver skal betale den skat, vi som 
lovgivere har pålagt den pågældende. Der skal 
ikke betales for meget, men der skal selvfølgelig 
heller ikke betales for lidt. Desværre er der jo 
ikke altid enighed mellem myndighederne og 
borgerne eller virksomhederne om, hvad den 

korrekte skat måtte være, og derfor er det af og 
til nødvendigt, at uvildige træffer en beslutning. 

Regeringen har allerede gjort meget for at sik- 
re en bedre retsstilling og mere retssikkerhed for 
borgerne på skatteområdet, herunder princippet 
om, at det ikke skal koste borgerne noget at få 
medhold i en skattesag. 

I Venstre ønsker vi, at borgernes retssikker- 
hed skal styrkes i skatteankenævnssager. I dag 
kan der foretages udenretligt syn og skøn under 
behandlingen af sager i Landsskatteretten og i 
Skatterådet, men ikke i sagerne ved skatteanke- 
nævnet. En tidligere brug af syn og skøn kan 
medvirke til, at en sag kan afsluttes hurtigere og 
på et så oplyst grundlag som muligt, og det kan 
bidrage til, at ingen borgere af økonomiske 
grunde afskæres fra at anmode om syn og skøn. 

Forslaget sikrer, at ligesom det i dag er muligt 
for Landsskatteretten og Skatterådet at bestem- 
me, at udgifter til syn og skøn skal godtgøres 
fuldt ud, skal det også være tilfældet for syn og 
skøn, som foretages i forbindelse med sagers be- 
handling i skatteankenævnet. For Venstre er det 
vigtigt at sikre klarheden i sager, hvor myndig- 
hederne og borgere eller virksomheder er ueni- 
ge. Ved at give mulighed for at benytte syn og 
skøn ved skatteankenævnet sikres retssikkerhe- 
den, og det ser vi naturligvis med stor tilfreds- 
hed på i Venstre. 

Forslaget er en del af finanslovaftalen, og 
Venstre kan ikke kun derfor, men også med de 
begrundelser, jeg her har fremført, støtte forsla- 
get. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Næste ordfører er den social- 
demokratiske ordfører, hr. John Dyrby. 

John Dyrby (S): 
Jeg synes egentlig, at Venstres ordfører gjorde 
glimrende rede for det, der er indeholdt i lovfor- 
slaget. Jeg synes nok, der var en del skønmaleri 
om lovforslagets omgivelser, men det skal vel 
også være tilladt indimellem. Men selve lovfor- 
slagets indhold blev der sådan set gjort fair rede 
for. 

Specielt med hensyn til retssikkerheden synes 
vi også, at forslaget forbedrer de forhold, vi ken- 
der i dag, så vi kan støtte lovforslaget. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Vi går videre i ordførerræk- 
ken, og det er Dansk Folkepartis ordfører, hr. 
Mikkel Dencker. 
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Mikkel Dencker (DF): 
Det er jo rigtig mange gode ting, der bliver gen- 
nemført med finansloven for 2007, og her står vi 
altså med det tredje lovforslag i rækken af im- 
plementeringer af finanslovaftalen mellem 
Dansk Folkeparti og regeringen. 

Kl. 14.55 
Lovforslaget indfører mulighed for anvendel- 

se af syn og skøn i sager, der behandles i skatte- 
ankenævnene, og det er jo en væsentlig styrkel- 
se af retssikkerheden, at en klager, som får sin 
sag behandlet i skatteankenævnene, nu får mu- 
lighed for det. Hidtil har retten til det været for- 
beholdt sager, der blev behandlet i Landsskatte- 
retten eller Skatterådet, og det har selvfølgelig 
begrænset antallet af sager, hvor det har været 
brugt, i og med at ikke alle har mulighed for el- 
ler råd til at føre en sag videre til Landsskatteret- 
ten. Det er en betragtelig styrkelse af den enkelte 
borgers retssikkerhed, og vi støtter naturligvis 
lovforslaget. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Næste ordfører er den konser- 
vative ordfører, fru Charlotte Dyremose. 

Charlotte Dyremose (KF): 
Som tidligere ordførere har været inde på, bliver 
der nu mulighed for anvendelse af syn og skøn i 
sager ved skatteankenævnet, fuldstændig paral- 
lelt med at man i dag kan få det ved Landsskat- 
teretten. Det er selvfølgelig rigtig godt, at der al- 
lerede er mulighed for syn og skøn her, så man 
ikke behøver at køre sagen videre til Landsskat- 
teretten for at få mulighed for syn og skøn. 

Derudover kan udgiften til behandling ved 
skatteankenævnet fremover godtgøres, sådan 
som tilfældet er i dag for behandling ved Skatte- 
rådet og Landsskatteretten, og det er selvfølge- 
lig for at sikre en ensartet retslig behandling af 
folk, uanset hvordan deres økonomi ser ud. Det 
mener vi fra konservativ side er en betydelig, 
væsentlig og vigtig styrkelse af retssikkerheden, 
for det skal naturligvis ikke være økonomiske 
forhold, der afholder en fra at nå frem til, hvil- 
ken skat man retmæssigt skal betale. Det er na- 
turligvis sådan, at enhver skal betale den skat, 
man nu engang skal betale -  hverken mere eller 
mindre. 

Hvis man er af den klare overbevisning, at 
det er for meget i forhold til det, man selv har 
regnet sig frem til, skal der selvfølgelig være lige 
og fri adgang til at få sagen prøvet, så den enkel- 
te borger føler, at retssikkerheden er blevet 

håndhævet, og at man har haft en fair chance for 
at komme hele vejen igennem systemet og få 
vurderet, om man betaler den rette skat. Derfor 
kan vi varmt støtte forslaget. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Næste ordfører er den radika- 
le ordfører, hr. Poul Erik Christensen. 

Poul Erik Christensen (RV): 
Lovforslaget er en videreførelse af arbejdet på at 
gøre SKAT til en servicevirksomhed. 

Forslaget moderniserer reglerne. Efter de nu- 
gældende regler må en virksomhed, en borger 
eller en dødsboafslutning, der ønsker syn og 
skøn afholdt, vente, til sagen er påklaget Lands- 
skatteretten med store forsinkelser af en afgørel- 
se til følge. Ifølge lovforslaget skal der kunne 
foretages syn og skøn allerede under skattean- 
kenævnsbehandlingen. Således sikres det, at der 
træffes en reel afgørelse på et tidligt tidspunkt, 
og det kan bidrage til, at borgerne ikke afskæres 
fra at anmode om syn og skøn af økonomiske 
grunde. Samtidig vil der, hvad der er ganske ri- 
meligt, kunne ydes omkostningsgodtgørelse for 
sagsbehandlingen. 

Det Radikale Venstre er positiv over for lov- 
forslaget. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Så er det Enhedslistens ordfø- 
rer, fru Pernille Rosenkrantz-Theil. 

Pernille Rosenkrantz-Theil (EL): 
Der er ikke meget mere at tilføje. Forslaget giver 
en forbedring af retssikkerheden, og derfor skal 
jeg meddele, at Enhedslisten og SF kan støtte 
forslaget. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til både SF og Enhedslisten. Så går vi til skat- 
teministeren. 

Skatteministeren (Kristian Jensen): 
Det bliver jo en nem opgave, for det, jeg skal gø- 
re, er at takke for den brede tilslutning til forsla- 
get. 

Jeg vil gerne sige, at noget af det, som det har 
været vigtigt for regeringen at arbejde med de 
senere år, netop har været at styrke borgernes 
retssikkerhed i forbindelse med skattespørgs- 
mål. Der er flere elementer i det, bl.a. spørgsmå- 
let om omkostningsgodtgørelse. Tidligere var 
det sådan, at man kunne risikere, at det kostede 
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en penge, selv om man fik ret, men det har vi nu 
lavet om. Hvis man får ret, får man dækket sine 
udgifter fuldt ud, og dermed er retssikkerheden 
styrket. 

Et andet element er selvfølgelig spørgsmålet 
om længden af sagsbehandlingstiderne. Vi må 
beklage, at sagsbehandlingstiderne i f.eks. 
Landsskatteretten har været lange, og derfor er 
der blevet taget initiativer til at nedbringe sags- 
behandlingstiderne. 

En af de ting, som kan være med til at forkor- 
te den tid, der går, fra en skatteborger får en tvist 
med myndighederne, til afgørelsen falder, er at 
indføre mulighed for syn og skøn noget tidlige- 
re. Syn og skøn kan i mange tilfælde være en 
god måde, når det skal afgøres, hvad den rigtige 
pris på et aktiv og dermed de skattemæssige 
konsekvenser af en handel eller lignende er. Det 
har tidligere været muligt i Landsskatteretten og 
Skatterådet, men nu bliver det også muligt i 
skatteankenævnet. Dermed får flere borgere af- 
kortet deres sagsbehandlingstid, og det er efter 
min mening klart med til at styrke retssikkerhe- 
den. 

Kl. 15.00 
Jeg er glad for, at så mange partier i Folketin- 

get bakker op om regeringens initiativer på om- 
rådet, og jeg ser frem til, at forslaget bliver ved- 
taget. 

Hermed sluttede forhandlingen, og lovforslaget 
overgik derefter til anden behandling. 

Afstemning 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Skatteud- 
valget. Hvis ingen gør indsigelse, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
7) Første behandling af lovforslag nr. L 85: 
Forslag til lov om ændring af ligningsloven og 
skattekontrolloven. (Forhøjelse af fradraget for 
gaver til almenvelgørende foreninger m.v. og 
obligatorisk indberetning for disse). 
Af skatteministeren (Kristian Jensen). 
(Fremsat 15/11 2006). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Torsten Schack Pedersen (V): 
Mange danskere giver hvert år et større eller 
mindre bidrag til velgørende foreninger i Dan- 
mark. Det er glædeligt, at der er mange organi- 
sationer med noble formål, og at de årligt ind- 
samler store summer, og som en del af finans- 
lovaftalen har regeringen og Dansk Folkeparti 
også valgt at styrke de velgørende foreninger i 
Danmark. 

Indsatsen består af to dele. For det første for- 
dobles det maksimale fradragsbeløb, hvis man 
giver penge til en velgørende forening, som er 
godkendt efter ligningsloven. Formålet er gan- 
ske enkelt at få flere til at give et højere bidrag 
end i dag, og med et forhøjet skattefradrag hjæl- 
per skattesystemet denne udvikling på vej. 

Fordoblingen af fradraget for indbetaling til 
de velgørende foreninger er ikke det eneste ele- 
ment i finanslovaftalen mellem regeringen og 
Dansk Folkeparti på dette område; aftalen inde- 
holder også en kompensation for almennyttige 
foreningers købsmoms. Det er nok de færreste, 
der tænker på, at når de putter penge i indsam- 
lingsbøssen ved de store indsamlinger, er der en 
lille risiko for, at op til en femtedel af donationen 
havner i statskassen som moms. 

Derfor indføres der for det andet en kompen- 
sation for købsmoms til de velgørende eller al- 
mennyttige foreninger. Kompensationsordnin- 
gen indrettes på en sådan måde, at hvis egenfi- 
nansieringsgraden øges, øges kompensationen 
til foreningerne også. Dermed gives der et solidt 
incitament til at øge egenfinansieringsgraden, 
og det ser vi positivt på i Venstre. 

Som en del af finanslovaftalen og som følge af 
dette lovforslag skal de almenvelgørende for- 
eninger indberette cpr-numrene på bidragyder- 
ne. Denne del af forslaget har påkaldt sig en del 
opmærksomhed hos ISOBRO, indsamlingsorga- 
nisationernes brancheorganisation. Forslaget vil 
dog give en klar sikkerhed for, at de korrekte be- 
løb indberettes, og samtidig vil omkring 50.000 
skatteyderes skatteforhold gøres noget lettere, så 
de alene skal modtage en årsopgørelse. 

Der er rejst nogle spørgsmål om persondata- 
loven i høringssvarene. Vi går selvfølgelig posi- 
tivt ind i udvalgsbehandlingen for at være sikre 
på, at alt er, som det bør være. Jeg må sige, at det 
er vores opfattelse, at det er tilfældet, men vi 


